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بهزاد فراهاني در گفت وگو با »جوان«: 
تلويزيون ديگر در سريال سازي بي رقيب نيست

رقاب�ت در جه�ان ام�روز ح�رف اول را مي زن�د و تولي�دات 
نمايش�ي م�ا باي�د ناظ�ر ب�ر كيفي�ت ب�ازار جهان�ي و ب�راي 
اي�ران س�اخته ش�وند. داخ�ل  از  فرات�ر  تماش�اگراني 

بهزاد فراهاني بازيگر پیشكس��وت س��ینما، تئاتر و تلويزيون با بیان 
اين مطلب به »جوان« گفت: سازندگان سريال هاي تلويزيوني نبايد 
حس كنند چون رقیبي ندارند پس هرچه بس��ازند بايد ديده شود، 
چون اين روزها مردم چندين و چند رسانه مختلف را در يك گوشي 
همراه در دس��ترس دارند. به اعتقاد اين بازيگر متأس��فانه در طول 
ماه هاي اخیر كمتر برنامه خوب و باكیفیتي در تلويزيون ساخته شده 
است و به غیر از برخي س��ريال هاي خوب مابقي در حال كپي كاري 

گذشتگان هستند. 
بازيگر سريال هاي پربیننده اي چون »رعنا« و »امام علي)ع(« ادامه 
داد: چالش مهم در برنامه سازي تلويزيون نبود رقیب براي تلويزيون 
در ايران است كه البته در سال هاي اخیر اين فرضیه كاملًا باطل شده 
است و عرصه نمايش خانگي و همچنین سريال هاي پرتعداد خارجي 

رقیب جدي در اين عرصه هس��تند ولي نمي دانم چرا همتراز با اين 
فعل و انفعالات در بازارهاي جهاني در اي��ران تحرك لازم براي بالا 
بردن كیفیت تولیدات مشاهده نمي شود و برعكس به نظر مي رسد 

كیفیت آثار به نسبت قبل با افت محسوسي نیز روبه رو بوده است. 
فراهاني افزود: در همه جاي دنیا شبكه هاي دولتي تلويزيوني با ده ها 
يا صدها رقیب خصوصي مواجه بوده اند، بنابراين تلاش مي كنند در 
رقابت با ساير شبكه ها سطح كیفي آثارشان را بهتر كنند. در ايران 
تلويزيون سال ها رقیبي نداشت، بنابراين تلاشي براي ارتقاي سطح 
كیفي آثارش نكرد ولي حالا با رونق شبكه خانگي و فضاي مجازي، 

تلويزيون واقعاً بايد براي حل مشكلات فكر بكري كند. 
بازيگر »پس از باران« و »پش��ت بام تهران« تأكید ك��رد: كلًا در هر 
حیطه اي يكي از راه هاي رشد و اعتلا، وجود رقبايي است كه اسباب 
ايجاد انگیزه براي رقابت شود، وگرنه حتي در حیطه تولید كالاهاي 
تجاري هم اگر فقط يك برند باشد، انحصاري ايجاد مي گردد كه جلوي 
توسعه و رشد را مي گیرد. بهزاد فراهاني خاطرنشان كرد: تلويزيون و 
دست اندركاران آن نبايد از وجود رقیب كنار خود بهراسند و اتفاقاً بايد 
خوشحال باشند كه مثلاً در شبكه خانگي هم سريال ساخته مي شود، 
چون در نهايت سريال سازي هاي مختلف باعث فضاي رقابتي می شود 
و در سايه رقابت است كه رشد روي مي دهد. اين بازيگر ۷6 ساله اظهار 
كرد: خودم به عنوان بازيگر در تمام ادوار كاري از داش��تن همكاري 
توانمند كه بتواند در كارهاي خود بهترين كیفیت را ارائه كند استقبال 
و سعي كرده ام با رقابتي سالم، كیفیت كارم را ارتقا دهم و بهتر و بهتر 
شوم. نبايد از ظهور رقبا بترسیم و اتفاقاً بهتر است از همه رقبا استقبال 

كنیم و جنبه رقابت را داشته باشیم.

چالش دروني دبير جشنواره جهاني فجر با نام اين رويداد!  
عسگرپور: جشنواره جهاني فجر ديگر در دهه فجر برگزار نمي شود و چند سال پيش بحث 
تغيير نام از فجر به جشنواره تهران مطرح شد و حاشيه هايي ايجاد كرد و امروز هم طرح 

مجدد آن مي تواند همان فضاسازي را به همراه داشته باشد

عبدالحميد قديريان، نامزد چهره سال هنر انقلاب:
هنر بعد از انقلاب، »هنر انقلاب« نيست

عنوان هنر بعد از انقلاب را »هنر انقلاب« نمي گذارم، چون سطح 
هنر انقلاب بسيار بالا و رفيع است، مثلاً مسلماناني هستند كه 
هنري را خلق كرده  اند و ما به آن  »هنر اس�لامي« مي گوييم، 
در صورت�ي كه اين هنر مس�لمانان اس�ت، نه هنر اس�لامي!

عبدالحمید قديريان، نقاش و طراح صحنه كشورمان كه به عنوان 
نامزد چهره سال هنر انقلاب در سال 99 معرفي شده است، در مورد 
ويژگي هاي »هنرمند انقلاب اسلامي« به فارس مي گويد: اگر دنبال 
ويژگي هاي هنرمند انقلاب هستیم، بايد در وهله اول منظورمان را 
از انقلابي بودن مشخص كنیم و سپس به اين پرسش پاسخ دهیم 
كه جنس انقلاب اسلامي ايران با ديگر انقلاب ها يكي است يا خیر؟ 
به فرموده امام خمیني)ره(، انقلاب ما يك انقلاب الهي و حركتي 
براي اصلاح جوامع اس��ت، بنابراين هنرمن��د انقلابي را مي توان 
هنرمندي دانس��ت كه بیش از ديگران به آيه هايي كه خداوند در 
پیرامونش ايجاد مي كند، دقت دارد و سعي مي كند بفهمد برنامه 
خدا براي آينده چیست؟ وقتي اين را متوجه شد، مي تواند مسیر رو 
به جلو و آينده انقلاب را فهم و در جهت برنامه هاي خدا كار كند. 

وي در ادامه ضمن اشاره به اينكه ما در اين چند سالِ بعد از انقلاب 
تعاريف مشخصي از هنر تبیین نكرديم و همچنان سردرگمي هايي 
احس��اس مي ش��ود، مي افزايد: هنري كه ما بعد از انقلاب تولید 
كرديم، هنر يكسري از بچه هاي انقلابي اس��ت، اين هنر انقلاب 
نیست. هنر بايد برگرفته از آيه هاي تفكر اصیل انقلاب باشد، مثلًا 
در دوران جنگ آثار هنرمندان انقلاب بس��یار ب��ا مردم و جوانان 
همراه بود و مردم استقبال مي كردند ولي وقتي كه فضاهاي فكري 
و جناحي مختلف ايجاد ش��دند، بین تفك��رات جامعه و تفكرات 

انقلاب فاصله انداختند. تفكرات لیبرالیسم غرب را در دانشگاه ها 
تدريس كردند و معیار جوانان ما با تفكر و ذائقه غرب رش��د كرد. 
وقتي اين اتفاق افتاد يك شكاف بین هنرمندان انقلاب و جامعه 
پیش آمد و وقتي جوانان حركت هاي انحرافي بسیاري شخصیت ها 

و گروه ها را ديدند، گرايششان به اين هنر كمتر شد. 
قديريان در رابطه با مفاهیمي مثل هنر انقلابي خاطر نشان مي كند: 
هنر يك فن و زبان اس��ت، يك ماد ه اي را مي گیريم و در آن هنر 
خرج مي كنیم تا با اضافه  شدن حُس��ن، به يك اثر هنري تبديل 
شود، بنابراين هنر، ايجاد حسن است. خود هنر صرف نمي تواند 
صفاتي همچون انقلابي و شیطاني داشته باشد، بلكه آبشخور آن 
است كه اين توصیف ها شاملش مي شود. بايد ببینید ما تعريفمان 
از هنر انقلاب چیست؟ اگر تعريفمان يك تعريف فرهنگي باشد، 
ما متأسفانه در زمینه نگاه فرهنگي و الهي خوب كار نكرديم يا در 
واقع بگويم كم كار كرديم، ولي در مقولات ظلم ستیزي، بحث هاي 

اجتماعي و سیاسي خیلي جاها خوب كار كرديم.

بازداشت غيررسمي سريال جاسوسي 
»گاندو«! 

 فصل دوم گاندو در قالب يك مجموعه 30 قسمتي هدف گذاري شده بود كه 13 قسمت پخش شد
و 5 قسمت در حالي كه تهيه،تدوين و آماده پخش بود پشت در متوقف ماند

    گفت وگو    تجسمی

   تلويزيون

 اخلاق ليبرالي
از چرخنده تا نامداري!

اين را مطمئن نیس��تم اما ش��ايد آنچه برای مرحومه آزاده 
نامداري كار را س��خت كرد، وضعیت پارادوكس��یكالي بود 
كه غافلگیري فیلم س��وئیس برايش ايج��اد كرد و برخلاف 
انتظارش رسانه  های معاند نظام آتش بیار ملامت گويي اش 
ش��دند و او را زي��ر ش��ديدترين قضاوت ها منگن��ه كردند. 
برعكس، رسانه هايی كه در حوزه انقلاب كار خود را تعريف 
كرده اند، همه روي فیلم سوئیس چشم پوشیدند اما موجي 
از همفكران سیاسي و عقیدتي او در میان جامعه غرب گرايان 

تا توانستند او را نواختند.
 از شرق، اعتماد و خبرآنلاين تا بي بي سي و من وتو او را رها 
نكردند تا به نقطه پايان برسد. رسانه ها و چهره هاي جريان 
غرب گرا همه اشتراكات فكري با نامداري را ناديده گرفتند و 

فقط چادرش را ملاك گرفتند. 
پیش از اين همی��ن معامل��ه را به طرز وحش��تناك تري با 
الهام چرخنده اي كرده بودند كه تنها شباهتش با نامداري 

چادرش بود.
 نامداري اما از اردوگاه خودي ها زير آتش قرار گرفت و يكي 
حاضر نش��د در زمان حیات از همان اردوگاه برايش س��ینه 
چاك بدهد و بگوي��د، قضاوت نكنید و كس��ي هم لابد فكر 
نمي كرد او مانند چرخنده تاب و توان مقاومت در برابر اين 
حجم انتقاد را نداشته باش��د و ممكن است كم بیاورد. واقع 
مطلب اين اس��ت كه آنها فق��ط چ��ادر آزاده را مي ديدند و 
ترجیح مي دادند نبیند كه س��وژه پرخاشگري  شان در واقع 

يك انسان است. 
نق��ش تلويزيون هم در سرنوش��ت غمبار نام��داري قابل 
كتمان نیست. آنها يك مجري زن خوش سرو زبان چادري 
مي خواس��تند و او نیز نتوانس��ته بود از  امكان پیشرفت با 
چادر چشم بپوشد. رسانه ملي پیش از او نیز مصلحتاً! برخي 
مجريان خانم را چادري كرده بود. به طور قطع اگر جامعه 
نامداري را با چادر نمي شناخت، واكنش به فیلم سوئیس 
او نیز آنقدر بي رحمانه و پرحجم نبود و به آن وسعت متهم 
به رياكاري نمي شد و احتمالاً الان آزاده به جاي آرمیدن 
در آرامستان دس��ت دخترش گندم از گرماي مهر مادري 

او بي نصیب نبود. 
جالب اس��ت كه پس از خبر مرگ او مدعیان��ي كه اخلاقاً 
مي توانس��تند س��كوت كنند و عذرش كه گفت��ه بود باد 
روس��ري ام را برده، بپذيرند تا مدت ها او را سوژه تمسخر 
كردند. هم��ان روزه��اي انتش��ار فیلم س��وئیس يكي از 
چهره هاي جريان انقلابي در قالب ي��ك توئیت روايتي از 
پیامبر اسلام)ص( منتشر كرد و نوشت: اطلب لاخیك عذرا 

فان لم تجد له عذرا فالتمس له عذرا 
»عذر برادر )يا خواهر( مؤمنت را بپذير و اگر نتوانست عذری 
بیابد، تو برايش عذری بیاور.«  بحارالانوار، جلد ۷2، صفحه 

196، حديث 15.

فرزين ماندگار      يادداشت 

امام حسن مجتبي)ع(:

آن ك�ه نعمت هايش را می ش�مارد 

كرمش را نابود می كند.

)نزهه الناظر و تنبيه الخاطر(

   علي موحد
فيل�م  جهان�ي  جش�نواره  سي وهش�تمين  دبي�ر 
فج�ر از ب�ه ب�ار ننشس�تن تغيي�ر عن�وان اي�ن 
روي�داد از فج�ر ب�ه جش�نواره ته�ران گلاي�ه ك�رد.

با گذشت چندسال از طرح موضوع تغییر عنوان جشنواره جهانی 
فجر بار ديگر اين موضوع از س��وی دبیر فعلی اين رويداد اما به 
شكلی گلايه وار مطرح شد. محمدمهدی عسگرپور گفت: زماني 
كه آقاي میركريمي عهده دار مسئولیت جشنواره جهاني فجر 
شدند، بحث تغییر نام »فجر« مطرح شد چراكه زمان برگزاري 
اين رويداد هم در دهه فجر نیست. سعي هايي شده بود اما آنها كه 
با ظاهر دلسوزانه مي خواهند مدام مراقب سینما باشند، فضايي 
را به  وجود آوردند؛ گروهي كه هم نسبت به برگزاري جشنواره، 
هم نسبت به تعطیلي آن در بولتن هاي خود خبرسازي مي كنند. 
عس��گرپور ادامه داد: آن زمان اين گروه ش��رايطي را به  وجود 
آوردند كه گويي اين رويداد قرار است ياد جشنواره تهران قبل از 
انقلاب را زنده كند. امروز هم طرح مجدد اين موضوع مي تواند 
همان فضاسازي را به همراه داشته باشد، در حالي كه بسیاري 
از رويدادهاي معتبر جهاني با نام ش��هرهاي برگزاري شناخته 

مي شوند، اما ما همچنان در مقطع حساس كنوني هستیم!
   چالش برگزاري مجازي يا فيزيكي

وي در ادامه عنوان كرد: تنها نكته مربوط به وضعیت برگزاري 
جشنواره است كه با توجه به شرايط كرونا مثل همه رويدادهاي 

سینمايي وضعیت روشني نیست. 
اين كارگردان و مدير سینمايي درباره وضعیتي كه جشنواره 
در سال گذشته داشت، گفت: وقتي برگزاري جشنواره جهاني 
فجر در سال گذش��ته منتفي ش��د، همان زمان، بنده و ساير 
دوستان مصاحبه هايي داشتیم و مختصات احتمالي برگزاري 
را اعلام كرديم و گفتیم مثلًا اگر جش��نواره به نیمه دوم سال 
موكول ش��ود چه تمهیداتي در نظر خواهیم گرفت. آن زمان 
هنوز جش��نواره هاي جهاني برگزار نش��ده بودند و تجربه اي 
وجود نداشت كه بخواهیم به آن استناد كنیم. وقتي كرونا آمد 
جشنواره برلین برگزار شده بود. جشنواره كن هم كه نتوانست 
برگزار شود و تنها بخش بازار آن به  شكل مجازي برگزار شد. 
اين اتفاق هم همان اي��ده اي بود كه ما پیش ت��ر از برگزاري 
جشنواره كن آن را اعلام كرده بوديم. نه اينكه اين ايده كشف 
ما بود بلكه راه ديگري وجود نداش��ت. هر روي��داد ديگري با 
حضور تعداد زيادي مهمان، صورت ديگري نمي توانس��ت در 

آن مقطع داشته باشد، فقط مهم اين بود كه از چه پلتفرم هايي 
مي توان استفاده كرد و اين مسئله هم تنها براي ما نبود و همه 

رويدادهاي جهاني با آن مواجه بودند. 
او ادامه داد: تقريباً تمام رويدادهاي س��ینمايي كه از ش��روع 
كرونا تا امروز برگزار شده  يا نشده اند يا نیمه برگزار شده اند را 
رصد كرده ايم. تعدادي برگزاري دوگانه داشتند، آخرين نمونه 
جشنواره برلین بود كه به  صورت مجازي روي سايت خودشان 
برگزار شد. استفاده از پلتفرم هاي خارجي و بحث كپي رايت دو 

چالش اصلي ما براي برگزاري مجازي جشنواره هستند. 
عسگرپور درباره برگزاري جشنواره جهاني فیلم فجر در وضعیت 
كرونايي توضیح داد: پلن اول ما اين است كه بخش بازار را به صورت 
مجازي و با استفاده از يك پلتفرم معتبر جهاني برگزار كنیم و بخش 
اكران فیلم ها به  صورت فیزيكي و با تعدادي مهمان كه هنوز آمارش 
قطعي نیست، برگزار شود. اينكه چه تعداد مهمان مي توانیم داشته 
باشیم هنوز مشخص نیست و با پیگیري و هماهنگي با ستاد كرونا 
اين آمار مشخص مي شود. آن هم بسته به شرايطي كه زمان زيادي 
هم براي تعیی��ن آن نداريم، مثلًا اگر به  صورت قطعي مش��خص 
شود، پايان ارديبهشت فضا براي آمدن مهمان بین المللي مساعد 
است، شايد ما ديگر امكان دعوت از مهمانان را به دلیل زمان كم، 
نداشته باشیم. جشنواره جهاني فجر در سال هاي برگزاري سكوي 
خوبي براي معرفي فیلم هاي ايراني به پخش كننده ها و رويدادهاي 
خارجي بوده است. ما با بحران اطلاعات و آمار در كشور مواجهیم و 
امروز اطلاعات و آمار دقیقي از تعداد فیلم ها و مبلغ معامله فیلم ها 
با پخش كننده هاي خارجي نداريم. اين ضعف فرهنگي ماست كه 
دنبال مخفي كردن آمار در هر س��طحي هستیم، به همین دلیل 
غالباً با آمار واقعي مواجه نیستیم. در حوزه سینما اندكي داستان 

پیچیده تر هم است.

    مصطفي شاه كرمي
فصل دوم س�ريال گاندو كه مث�ل فصل قبلي 
با اس�تقبال بالاي مخاطب همراه ش�ده بود، 
به يكب�اره متوق�ف و اين باعث ش�كل گيري 
گمانه زني هايي مبني بر اعمال فش�ار بر صدا 
و س�يما ب�راي توقف اي�ن س�ريال در فضاي 
مج�ازي و جامع�ه ش�د. تهيه كنن�ده گاندو 
نس�بت به پخش ب�دون ملاحظه ادام�ه اين 
س�ريال در آينده اي نزديك از تلويزيون ابراز 
اميدواري كرده اس�ت؛ گ�زاره اي كه احتمال 
وجود برخي فش�ارها بر صدا و س�يما نسبت 
به توقف پخش اين س�ريال را تأييد مي كند. 
»سريال گاندو« روايتگر برخي پرونده هاي امنیتي 
كشورمان است كه فصل نخست آن در سال 1398 
با محوريت پرونده جیس��ون رضايیان از شبكه3 
سیما پخش ش��د. پخش فصل دوم اين مجموعه 
تلويزيوني نیز همزمان با نوروز 1400 آغاز ش��د و 
روند داستان اين فصل نیز روايتي از برخي اتفاقات 
موازي با ايام مذاكرات هسته اي ايران 1+5 است كه 
شامگاه جمعه قسمت س��یزدهم اين مجموعه به 
يكباره در میانه پخش متوقف شد و برخي رسانه ها 
علت اين توقف پخش را فش��ارهاي گس��ترده بر 

صداوسیما اعلام كردند. 
مجتبي امیني تهیه كننده سريال »گاندو« درباره 
چگونگي ادامه پخش اين سريال مي گويد: ما براي 
رس��یدن به پخش نوروز به خاطر درخواست هاي 
زياد مردم و پاسخ دادن به نیاز مخاطب در شرايط 
س��خت كرونايي و با تلاش يك گ��روه 200نفري 
سعي كرديم سريال را براي پخش در نوروز آماده 
كنیم كه با پخش قسمت سیزدهم سريال موقتاً به 
اتمام خواهد رسید. امیدواريم در آينده اي نزديك، 
ادامه سريال »گاندو« بدون هیچ گونه ملاحظه اي 

روي آنتن برود.«
بررس��ي هاي »جوان« و برخي اخبار غیررس��مي 
حاكي از اين اس��ت ك��ه برخلاف ادع��اي برخي 
كانال هاي تلگرامي مبني بر توقف پخش س��ريال 
به دلیل آماده نبودن قسمت هاي بعدي آن، فصل 
دوم گان��دو در قال��ب يك مجموعه 30 قس��متي 
هدف گذاري شده كه 18 قسمت آن تا امروز تهیه، 
تدوين و آماده پخش ش��ده و مابقي قسمت ها در 
حال فیلمبرداري هس��تند. اين بدان معني است 
كه از اين 18 قسمت تنها 13 قسمت پخش شده و 
پنج قسمت آماده پخش وجود داشته كه به دلايلي 
متوقف شده است. ظاهراً توقف پخش پنج قسمت از 
فصل دوم سريال كه آماده است به دلیل فشارهايي 

است كه به تلويزيون وارد شده است. 
   واكنش ها به »گاندو«

پخ��ش فص��ل دوم س��ريال گان��دو باع��ث بروز 
واكنش هاي متفاوتي در بین چهره هاي سیاس��ي 
و فرهنگي كش��ورمان ش��ده است. حس��ام الدين 
آشنا، مشاور رئیس جمهور به دنبال فشار گسترده 
بر  صداوسیما جهت جلوگیري از پخش مجموعه 
تلويزيوني گاندو، خواستار ش��فافیت درباره علت 
توقف پخش اين مجموعه تلويزيوني شد. آشنا در 
واكنش به طرح برخي مس��ائل مبني بر فشار هاي 
گسترده بر  صداوس��یما جهت جلوگیري از پخش 
مجموعه تلويزيوني گاندو در حساب كاربري خود 
در توئیتر نوش��ت: » صريح باش��ید و بازي نكنید. 
بگويید چه كسي، از كجا و چه زماني درباره سانسور 
يا ممانعت از پخش كدام بخش از كدام س��ريال بر 
چه قسمتي از صدا و سیما فشار آورده  است. آيا صدا 
و سیما اساساً نقشي در تولید يا پخش اين سريال 

داشته  است؟« 
در حالي كه محمدجواد ظريف با انتشار ويدئويي 
در صفحه اينستاگرام خود با عنوان »منو بشناس 
كه من ايرانم« س��عي كرده به اين سريال واكنش 
نشان دهد، محسن رضايي، دبیر مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در پیامي توئیتري با هشتگ »گاندو« 
نوشت: »متخصص فیلم و سینما نیستم، اما وقتي 
فريادهاي توأم با تمسخر و توهین مقامات دولتي 
درباره دو فصل يك سريال تلويزيوني را مي بینم، 
حس مي كنم عصبانیت شان ناشي از ضعف سريال 
نیست بلكه نگران س��اخت فصل سوم هستند، در 
زماني كه ايشان قدرت فشار براي سانسور ندارند.«

عباس صالحي، وزير ارش��اد دولت روحاني هم در 
واكنش به محتوا و قصه س��ريال گان��دو2 توئیت 
كرد: »كارنامه كش��ور در رسانه رس��مي در قالب 
خبر، گزارش، مصاحبه، فیلم مستند و سريال هاي 
سريالي چنین اس��ت: مس��ئولان چپاولگر اموال 
عمومي و جاسوس خارجي هستند. آيا با اين سطح 
از تبلیغات منفي در تدارك مش��اركت حداكثري 

هستند؟«
محمد حس��ین رنجبران، مديركل روابط  عمومي 
صدا و س��یما در واكنش به توئیت وزير ارش��اد در 
صفحه شخصي اش نوشت: »آيا سريال ارزشي مانند 
گاندو2 ك��ه 99درصد آن نمايش اقت��دار و تأمین 
امنیت كشور اس��ت و يك درصد آن هم تلنگري 
براي موض��وع واقعي نفوذ ايج��اد بدبیني به نظام 
مي كند يا سريالي كه هم اكنون با مجوز وزارتخانه 

شما تولید شده و در حال پخش است؟«

    واكن�ش ظري�ف و پاس�خ تهيه كنن�ده 
»گاندو« 

شايد يكي از مهم ترين واكنش ها به سريال گاندو2 
اظهارات ظريف در جريان گفت وگوي زنده اينترنتي 
بود كه شامگاه چهارشنبه در كلاب هاوس صورت 
گرف��ت. وي در لابه لاي توضیحاتي ك��ه پیرامون 
قرارداد 25ساله راهبردي بین ايران و چین مي داد 
به سريال گاندو2 گريزي زده و مي گويد: »معتقدم 
تلويزيون با پخش گاندو به بي اعتمادي دامن زده 

است. اين سريال از اول تا آخر دروغ است.«
مجتبي امیني، تهیه كننده سريال گاندو در واكنش 
به اظهارات ظريف طي توئیتي نوشت:  سريال گاندو 
»دروغ« نبوده و نیس��ت. »گاندو« صداي در گلو 
مانده مردم است؛ نمايش»خیانت« و »فريبكاري« 
امريكا و انگلیس است. دروغ، تضمین امضاي جان 
كري بود. دروغ، وعده ه��اي امريكا و انگلیس براي 
برداشته شدن همه تحريم ها بود. دروغ، وعده رونق 
اقتصادي است كه نتیجه آن كوچك شدن سفره 
مردم بوده اس��ت.  »گاندو« بر اساس اسناد واقعي 
ساخته شده... اسناد و مداركي كه پشتوانه پژوهشي 
نگارش فیلمنامه بوده را در فیلم مستندي در اختیار 

مردم قرار خواهیم داد.«
    ارزش هاي دراماتيك »گاندو«

محمدتقي فهیم، منتقد سینما در صفحه شخصي 
اينستاگرام خود نوشت: »گاندو را از كمر شكستند 
تا ناامیدي فرهنگي بیافرينند. هیچ اتفاق و رخدادي 
براي ما منتقدان دردناك تر از سانسورهاي دولتي 
س��لیقه اي نیس��ت. سال هاس��ت درباره ساخت و 
نمايش فیلم ه��اي امريكايي ك��ه مي زنند به قلب 
س��نا و رئیس جمهوره��ا را به صلابه مي كش��ند، 
تعريف و تمجید كرده ايم تا شايد خودمان برسیم 
به نقطه اي كه در نقد درون س��اختار سیاسي ارتقا 
يابیم. حالا گاندو به عنوان مدلي از نمايش كه درون 
سیستم به پاك س��ازي مي پردازد، امیدواري هايي 
را ب��راي افزايش اعتم��اد به نفس برنامه س��ازان و 
س��ینمايي ها پیش رو قرار داده است؛ سريالي كه 
در راستاي تقويت اعتماد عمومي خوش درخشید 
و بالاخره جس��ارت و ش��هامت در ورود به زواياي 
تاريك گعده نفوذي ها، ق��درت آقازاده ها، واداده ها 
و رويزيونیست ها به نمايش گذاشت. گاندو در عین 
اهمیت در حوزه سیاست، رياست و وطن فروشي، 
ارزش هاي دراماتیك عامه پس��ندي هم داش��ت و 
اين مي توانست فرصتي براي جلب توده ها و خواص 

مردد در مشاركت ها باشد.«
    درخواست هاي غيرممكن

طرح برخي ش��بهات مبني بر دروغ بودن اتفاقات 
اي��ن س��ريال در فصل گذش��ته ك��ه ب��ه پرونده 
جیس��ون رضايیان و نح��وه جاسوس��ي و تبادل 
وي در قبال دريافت يك میلی��ارد و 400میلیون 
دلار از دارايي هاي بلوكه ش��ده كش��ورمان توسط 
امريكا پرداخته بود نیز مطرح ش��د ت��ا جايي كه 
دست اندركاران اين سريال از انتشار فیلم مستندي 
درباره فعالیت ها، دستگیري و مبادله اين جاسوس 
امريكايي خبر دادند كه به دلیل دريافت نش��دن 
مجوز صورت نگرفت. حالا مجدداً همان شبهات در 
مورد فصل دوم اين سريال مطرح مي شود و گفته 
مي شود براي راستي آزمايي اسناد آن منتشر شود؛ 
اتفاقي كه به دلیل وج��ود طبقه بندي امنیتي اين 

گونه اسناد اساساً قابلیت تحقق ندارد.

 حسين ملكي 
بازيگر سريال رمضاني تلويزيون 

درگذشت
 حس�ين ملكي هنرمن�د، فيلمب�ردار، ع�كاس و بازيگر 
سينما و تلويزيون در 80 س�الگي دار فاني را وداع گفت. 
حسین ملكي را به عنوان فیلمبردار و عكاس سینما مي شناسند 
اما او در تلويزيون سريال هايي مثل »بچه مهندس«، »از يادها 

رفته« و »رهايم نكن« به يادگار گذاشته است. 
مرحوم ملكي متولد 1320 تهران بود. او مديريت فیلمبرداري 
آثاري نظیر بازي بزرگان، نیاز، بندر مه آلود، مونس، ش��یفته، 

سالاد فصل، تله و محاكمه را در كارنامه خود داشت. 
وی همچنین در كارنامه خود بازيگري در سريال هايي نظیر 
بچه مهندس، قسم، رهايم نكن و از يادها رفته را هم داشت كه 
سريال »بچه مهندس« و »رهايم نكن« در ايام ماه مبارك روي 

آنتن تلويزيون رفت. 
به گفته تورج منصوري، فیلمبردار قديمي س��ینما مراس��م 
تشییع و به خاك س��پاري اين هنرمند توسط خانه سینما در 
حال پیگیري اس��ت و زمان قطعي آن مش��خص نشده است. 
روزنامه »جوان« درگذش��ت اين هنرمند را به خانواده وي و 

جامعه هنري تسلیت مي گويد.

     خبر

     رويداد

 پخش سريال ماه رمضاني اصغر فرهادي 
و همسرش از شبكه نسيم 

س�ريال »يادداش�ت هاي كودكي« به نويس�ندگي اصغر فرهادي و 
كارگرداني همسرش پريسا بخت آور از شبكه نسيم پخش مي شود. 
مجموعه نمايشي خاطره انگیز »يادداش��ت هاي كودكي« كه جزو اولین 
س��ريال هاي ويژه ماه مبارك رمضان بوده به كارگرداني پريسا بخت آور و 
نويسندگي اصغر فرهادي در سال 1380 تولید ش��ده و قرار است پس از 
20سال از تلويزيون بازپخش شود. اين سريال روايت خان بابا و ربابه سرايدار 
خانه  آقابزرگ است كه از جواني در اين خانه خدمت مي كردند و حال كه به 
سن پیري رسیده اند، اهالي خانه  ديگر سري به آنها نمي زنند. يك روز قبل 
از ماه رمضان حمید، يكي از نوه هاي آقابزرگ به خانه آنها مي آيد و داستان 
از اينجا آغاز مي ش��ود. در اين مجموعه كه زنده ياد سیروس گرجستاني، 
احمد قدكچیان و حمیده خیرآبادي بازي مي كردند. »پخش يادداشت هاي 
كودكي« از شنبه شب 14 فروردين ماه آغاز شده و هر شب ساعت 20 از 

شبكه نسیم روي آنتن مي رود.


